



CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES

Président : Luiz Oosterbeek
Secrétaire générale : Hsiung Ping-chen



UNESCO Social and Human Sciences sector, 7 Place de Fontenoy, 75007 Paris, France
Office and correspondence: Institut de Paléontologie Humaine, 1 rue René Panhard, 75013 Paris, France
cipsh@cipsh.one

THE 75th ANNIVERSARY OF CIPSH 1949-2024

CIPSH has been established upon the initiative of UAI and UNESCO the 19th of January 1949.

Seventy-five years later, the context has changed but the tripod consisting of UNESCO, CIPSH, and the Humanities Unions and Federations remains a fundamental basis for the Human Sciences outreach and protection.

In 2024, amidst a growingly tense world that drives away from the expectations of peace as set in the aftermath of the second world war, CIPSH will be celebrating the 75th anniversary of the moment when UNESCO acted upon the United Nations understanding of the relevance of Philosophy and Human Sciences for the daily life of societies. We are now far removed from that moment, not just by time, but it is the occasion to resume the fundamentals that allowed for hope and trust on building a peaceful and enlightened future.

In the late 1940's, the relevance of the Humanities was crystal clear for the leaders that had experienced and understood the processes that triggered two world wars in a one generation lifetime. The words of Clement Attlee are well known, as they became part of Unesco's Constitution first paragraph: "Since wars begin in the minds of men, it is in the minds of men that the defences of peace must be constructed". This relevance of the Human Sciences was never about "protecting the Humanities" for the sake of those disciplines alone, but about understanding that the crucial problems of societies, from peace to hunger, were primarily about mindset values, cultural understandings and the need to build convergence through diversity. They were not about solutions and goals, but about trust and pathways. And they acknowledged that the academic research on these topics, away from any immediate political, financial or other sector interests, was fundamental for building an Humanistic framework of reference.



CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES

In its first session, in 1946, the General Conference of UNESCO defined, as part of its core program, the need to enquire about the international relevance of philosophy and humanities to assess past civilizations, in order to understand how Unesco could better integrate them for its first goal: the building of peace. This is how CIPSH came to be founded, three years later, the 19th January 1949. Since then, CIPSH is the Council that, now with its 22 world Unions and Federations, represents the humanistic domains of history, philosophy, anthropology, archaeology, literature, linguistics, geography, prehistory, psychology, ethics, art, history of religions, history of science and technology, philology and beyond.

For the last few decades, a growing tide of social, economic, environmental, financial and other problems progressively marginalized mid- and long-term reasoning and foresight. Each of those main problems came to be perceived *per se*, losing attention to their historical roots first and then to their interconnection. The United Nations system faced growing internal tensions and questionings.

Despite this, CIPSH has reinforced its relations with UNESCO and redefined its strategies, keeping and reinforcing all of its inherited resources and initiating new ones. These include deliberations like the World Logic Day, proclaimed to be the 14th January by the General Conference of UNESCO in 2019, or the new UNESCO program coalition BRIDGES, approved in the context of UNESCO-MOST, that offers new tools, anchored in the Humanities, for sustainability. But also shared initiatives, as the Lisbon Declaration, that recommended, in 2021, to include a module of integrated Humanities and Sciences teaching in all levels of education, primary, secondary, and tertiary, up to post-graduate research qualification training.

CIPSH is fully committed to protecting UNESCO and the spaces of dialogue and coconstruction of shared futures. We acknowledge the important investment of UNESCO on the Humanities in recent years. But we also express the concern that international organizations and agendas are failing to deliver tangible results for the fundamental concerns and needs of contemporary societies, both in the short and the long terms.



CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES

Studying ancient languages, human evolution or past cultural change processes are an irreplaceable way to understand the diversity of contemporary notions, values and perceived needs. This is one reason why the Humanities have a specific and major role for society's benefit.

We call upon you to join the program, under co-construction, of commemoration of the 75th anniversary of CIPSH in 2024. It is an occasion to celebrate the importance of reason, method and science. It is an occasion to counter the decreasing attention to the nuclear role of the Humanities, Fundamental Science and Philosophy, and for resuming the spirit of UNESCO and its mandate as defined in the preamble of UNESCO Constitution and its first article. It is also an occasion to stress the concerns of the Charter of the United Nations and the unique role of human sciences and philosophy to offer solid basis for an understanding of the unity and diversity of the Human.

CIPSH invites all academic organizations, universities, media, research foundations, as well as UNESCO and its member countries, to promote in 2024 seminars, conferences or other initiatives to identify the specific humanities contributions and expertise in science.

We invite you to contact cipsh@cipsh.one to join this effort and wish you all an insightful new year!

Luiz Oosterbeek, president of CIPSH

January 1st, 2024

STAY ATTENTIVE TO THE PROGRAMME OF THE 75TH ANNIVERSARY OF CIPSH AT <http://cipsh.one>



CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES

Président : Luiz Oosterbeek
Secrétaire générale : Hsiung Ping-chen

75th **CIPSH**
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES
CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES

UNESCO Social and Human Sciences sector, 7 Place de Fontenoy, 75007 Paris, France
Office and correspondence: Institut de Paléontologie Humaine, 1 rue René Panhard, 75013 Paris, France
cipsh@cipsh.one

LE 75^e ANNIVERSAIRE DU CIPSH 1949-2024

Le CIPSH a été créé à l'initiative de l'UAI et de l'UNESCO le 19 janvier 1949.

Soixante-quinze ans plus tard, le contexte a changé, mais le trépied composé de l'UNESCO, du CISH et des Unions et Fédérations des Sciences Humaines reste une base fondamentale pour le rayonnement et la protection des Sciences Humaines.

En 2024, dans un monde de plus en plus tendu qui s'éloigne des attentes de paix telles qu'elles ont été établies au lendemain de la Seconde Guerre mondiale, le CIPSH célébrera le 75^e anniversaire du moment où l'UNESCO a agi sur la compréhension des Nations Unies de la pertinence de la philosophie et des sciences humaines pour la vie quotidienne des sociétés.

Nous sommes maintenant loin de ce moment, non seulement par le temps, mais c'est l'occasion de reprendre les fondamentaux qui ont permis l'espoir et la confiance dans la construction d'un avenir pacifique et éclairé.

À la fin des années 1940, la pertinence des sciences humaines était claire pour les dirigeants qui avaient vécu et compris les processus qui avaient déclenché deux guerres mondiales en une seule génération. Les mots de Clement Attlee sont bien connus, puisqu'ils sont entrés dans le premier paragraphe de l'Acte constitutif de l'Unesco : « Puisque les guerres commencent dans l'esprit des hommes, c'est dans l'esprit des hommes que doivent être construites les défenses de la paix ». Cette pertinence des sciences humaines n'a jamais consisté à « protéger les humanités » au nom de ces seules disciplines, mais à comprendre que les problèmes cruciaux des sociétés, de la paix à la faim, concernaient principalement les valeurs mentales, les compréhensions culturelles et la nécessité de construire une convergence à travers la diversité. Il ne s'agissait pas de solutions et d'objectifs, mais de confiance et de chemins. Et ils ont reconnu que la recherche académique sur ces sujets, indépendante de tout intérêt politique, financier ou d'autre secteur, était fondamentale pour la construction d'un cadre de référence humaniste.

Lors de sa première session, en 1946, la Conférence générale de l'UNESCO a défini, dans le cadre de son programme de base, la nécessité de s'interroger sur la pertinence internationale de la philosophie et des sciences humaines pour évaluer les civilisations passées, afin de comprendre comment l'Unesco pourrait mieux les intégrer à son objectif premier : la construction de la paix. C'est ainsi que le CIPSH a vu le jour, trois ans plus tard, le 19 janvier 1949. Depuis lors, le CIPSH est le Conseil qui, avec ses 22 Unions et Fédérations mondiales, représente les domaines de l'histoire, de la philosophie, de l'anthropologie, de l'archéologie, de la littérature, de la linguistique, de la géographie, de la préhistoire, de la psychologie, de l'éthique, de l'art, de l'histoire des religions, de l'histoire des sciences et des techniques, de la philologie et au-delà.

Au cours des dernières décennies, une vague croissante de problèmes sociaux, économiques, environnementaux, financiers et autres a progressivement marginalisé le raisonnement et la prospective à moyen et long terme. Chacun de ces principaux problèmes en est venu à être perçu en *tant que tel*, perdant l'attention à leurs racines historiques d'abord, puis à leur interconnexion. Le système des Nations Unies est confronté à des tensions internes et à des interrogations croissantes.

Malgré cela, le CIPSH a renforcé ses relations avec l'UNESCO et redéfini ses stratégies, en conservant et en renforçant toutes ses ressources héritées et en en initiant de nouvelles. Il s'agit notamment de délibérations telles que la Journée mondiale de la logique, proclamée le 14 janvier par la Conférence générale de l'UNESCO en 2019, ou la nouvelle coalition de l'UNESCO, BRIDGES, approuvée dans le cadre du programme UNESCO-MOST, qui offre de nouveaux outils, ancrés dans les sciences humaines, pour la durabilité. Mais aussi des initiatives communes, comme la Déclaration de Lisbonne, qui recommandait, en 2021, d'inclure un module d'enseignement intégré des humanités et des sciences à tous les niveaux de l'enseignement, primaire, secondaire et tertiaire, jusqu'à la formation de post-graduation.

Le CIPSH est pleinement engagé dans la protection de l'UNESCO et des espaces de dialogue et de co-construction d'avenirs partagés. Nous reconnaissons l'investissement important de l'UNESCO dans les sciences humaines au cours des dernières années. Mais nous sommes également préoccupés par le fait que les organisations et les programmes internationaux ne parviennent pas à produire des résultats tangibles pour répondre aux préoccupations et aux besoins fondamentaux des sociétés contemporaines, tant à court qu'à long terme.

L'étude des langues anciennes, de l'évolution humaine ou des processus de changement culturel passés est un moyen irremplaçable de comprendre la diversité des notions, des besoins perçus et des valeurs contemporains. C'est l'une des raisons pour lesquelles les sciences humaines ont un rôle spécifique et majeur au service de la société.

Nous vous appelons à rejoindre le programme, en co-construction, de commémoration des 75 ans du CIPSH en 2024. C'est l'occasion de célébrer l'importance de la raison, de la méthode et de la science. C'est l'occasion de contrer la diminution de l'attention portée au rôle nucléaire des sciences humaines, des sciences fondamentales et de la philosophie, et de réhabiliter l'esprit de l'UNESCO et son mandat tels que définis dans le préambule de l'Acte constitutif de l'UNESCO et son article premier. C'est aussi l'occasion de souligner les préoccupations de la Charte des Nations Unies et le rôle unique des sciences humaines et de la philosophie pour offrir une base solide à la compréhension de l'unité et de la diversité de l'Homme.

Le CIPSH invite toutes les organisations académiques, les universités, les médias, les fondations de recherche, ainsi que l'UNESCO et ses pays membres, à promouvoir en 2024 des séminaires, des conférences ou d'autres initiatives visant à identifier les contributions et l'expertise spécifiques des sciences humaines dans le domaine des sciences.

Nous vous invitons à contacter cipsh@cipsh.one pour vous joindre à cet effort, et vous souhaitons à tous une nouvelle année inspirée et innovante !

Luiz Oosterbeek, président du CIPSH

1er janvier 2024

RESTEZ ATTENTIFS AU PROGRAMME DU 75E ANNIVERSAIRE DU CIPSH À <http://cipsh.one>
